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در پی درگذشت اخوی حجت الاسلام موسوی جزائریپیام تسلیت مقام معظم رهبری 
اخــوی  درگذشــت  پیامــی  در  خامنــه ای  آیــت االله  حضــرت 

حجت الاسلام والمسلمین آقای موسوی جزائری را تسلیت گفتند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی مقام معظم رهبری، متن پیام رهبر انقلاب اسلامی 
به این شــرح است: بسم االله الرحمن الرحیم، حضرت حجت الاسلام والمسلمین 
آقای موســوی جزائری دامت برکاته، درگذشــت اخوی مکرم را به جناب عالی و 
خاندان معزز موسوی جزائری تسلیت عرض می کنم و رحمت و مغفرت الهی را 

برای آن مرحوم مسئلت می نمایم.
والسلام علیکم و رحمة االله

سیدعلی خامنه ای، ۲۳ دی ۱۴۰۳

ناترازی های انرژی اقدام کنیم، با مشکل مواجه شده ایمپزشکیان: تا امروز  از  هر  راهی خواستیم برای رفع 
هیئت امنای صندوق توســعه ملی مقرر کرد پیشــنهاد ارائه شــده از 
سوی این صندوق برای ایفای نقش در حوزه کمک به رفع ناترازی های 
انرژی و توسعه کشور، در کارگروهی ویژه مطرح و بررسی شده و راهکارهای 
اجرائی آن بر اساس قوانین و مقررات موجود تدوین و برای تصویب به جلسه 
بعدی هیئت امنا ارائه شود. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، 
اولین جلســه هیئت امنای صندوق توسعه ملی در دولت چهاردهم پیش از 
ظهر دیروز (یکشنبه) به ریاست مسعود پزشکیان برگزار شد و علاوه بر ارائه 
و بررســی گزارش عملکرد صندوق و تصویب بودجه ســال ۱۴۰۴، مقرر شد 
پیشــنهاد ارائه شــده برای ایفای نقش این صندوق در حــوزه کمک به رفع 
ناترازی های انرژی و توســعه کشور، در کارگروهی ویژه مطرح و بررسی شده 
و راهکارهای اجرائی آن بر اســاس قوانین و مقــررات موجود تدوین و برای 
تصویب به جلسه بعدی هیئت امنا ارائه شود. بر اساس این پیشنهاد صندوق 
توسعه ملی اعلام آمادگی کرده تا بر اساس شیوه خاص طراحی شده از سوی 
کارشناســان این صندوق، در تأمین مالی اقدامات و پروژه های مورد نیاز برای 

رفع ناترازی انرژی، در کنار بخش خصوصی مشارکت کند.
با توجه به محدودیت های موجود در اساســنامه صندوق توسعه ملی برای 
مداخله مالی مســتقیم این نهاد در عرصه اقتصادی کشور، در جلسه امروز 
مقرر شــد پیشــنهاد مطرح شــده، در کارگروهی ویژه با حضور همه اعضای 
هیئت امنا از قوای ســه گانه مطرح و راهکارهــای اجرائی که ناقض قوانین 
و مقررات موجود نباشــد، تهیه و ارائه شود. همچنین با توجه به محدودیت 
زمانی تأکید شــد که راهکارهای اجرائی مذکور نهایتا تا دو هفته آینده تهیه 
و در جلســه بعدی هیئت امنای صندوق بررســی و تصویب شود. پزشکیان 
در این جلسه با اشــاره به آمارهای ارائه شده مبنی بر زیان حداقل ۱۷۵ هزار 
میلیارد تومانی بخش خصوصی در ۹ ماهه ابتدایی ســالی که به نام «جهش 
تولید با مشــارکت مردم» نام گذاری شده، از محل ناترازی های انرژی، اظهار 
کرد: از همان آغاز رســمی فعالیت دولت چهاردهم به طور جدی به دنبال 
رفع ناترازی های انرژی هســتیم، اما تا امروز از هر راهی که خواســتیم اقدام 
کنیم، با یک مشکل دیگر مواجه شده ایم. رئیس جمهور افزود: بنده به عنوان 
رئیــس دولت باید در برابر مــردم و بخش خصوصی درباره این مشــکلات 
پاســخ گو باشــم، بنابراین با توجه به اینکه احداث نیروگاه های خورشــیدی 
ســریع ترین، مؤثرترین و به نوعی به صرفه ترین راهــکار موجود در این زمینه 
اســت، تأکیــد دارم که نباید اجــازه دهیم وقت ما بیش از این تلف شــود و 
باید هر چه ســریع تر راهکارهای اجرائــی را در این زمینه تصویب و عملیاتی 
کنیم. پزشــکیان تصریح کرد: اینکه ما منابعی داشــته باشــیم، اما به دلیل 
پیش بینی نشــدن راهکارهای اجرائی نتوانیم از آن برای حل مشــکلات حاد 
کشور اســتفاده کنیم، منطقی نیســت؛ بنابراین بنده اولا همه تلاش خود را 
خواهم کرد تا هر چه سریع تر بتوانیم در این زمینه راهکاری اجرائی و منطبق 
بر قوانین و مصالح و منافع کشور طراحی کنیم و ثانیا تعهد می دهم که همه 
توان خود را برای پیشگیری از هرگونه اتلاف منابع یا وقوع تخلف و فساد در 

هزینه کرد منابع مصوب برای این منظور به کار بگیرم.

جزئیات جلسه مشترک معاونان اول  سه  قوه
معاون اول رئیس جمهور گفت: ما شعار وفاق را قبول داریم و این شعار، 
شعار نظام ماست و همه باید بدانند که سه قوه با هم هستند و وفاق رمز 
پیروزی انقلاب اســلامی ماســت. به گزارش ایرنا، جلسه مشــترک معاونان اول 
سران قوا صبح دیروز با حضور «حجت الاسلام خلیلی»، معاون اول قوه قضائیه 
و «حمیدرضا حاجی بابایی»، نایب رئیس اول مجلس شــورای اسلامی، در دفتر 
محمد رضا عارف برگزار شد. عارف در این جلسه تأکید کرد: برگزاری این نشست، 
پیام معناداری در بطن خود دارد و آن  هم این اســت که برگزاری باشکوه ایام االله 
دهه فجر به حدی برای ما اهمیت دارد که معاونان اول ســران ســه قوه برای 
برگزاری بهتر آن جلسه ای در این سطح برگزار کرده اند و نایب رئیس اول مجلس 
شــورای اسلامی، مدیریت ســتاد برگزاری این حماسه بزرگ انقلاب اسلامی را بر 
عهــده دارد. معــاون اول رئیس جمهور افزود: در این جلســه در کنار هم جمع 
شده ایم تا ببینیم برای ایجاد امکان مشارکت بهتر مردم چه می توان کرد  اما باید 
به شدت از «دولتی شدن» این اجتماع بزرگ مردمی دوری کنیم و بزرگداشت این 
ایام مانند همه ســال های گذشــته بایــد تنها با حضور خود مــردم و به صورت 
خودجوش صورت گیرد تا دشــمن بیشتر از گذشــته بفهمد که مردم ما و میزان 
علاقه شان به نظام جمهوری اسلامی را به درستی نشناخته است. او افزود:  خط 
قرمز نظام ما، دوری از مردم اســت و جذب بیشــتر مردم، کاری شــدنی است و 
برگــزاری این نشســت، پیام روشــنی بــرای اتحاد و وفاق اســت. معــاون اول 
رئیس جمهور در ادامه گفت: ما شــعار وفاق را قبول داریم و این شــعار، شعار 
نظام ماســت و همه باید بدانند که ســه قوه با هم هســتند و وفاق رمز پیروزی 

انقلاب اسلامی ماست.

ما  رئیس   مردم  نیستیم
در این جلســه نایب رئیس مجلس دوازدهم نیز گفت: دشمن تصور می کند 
که با بزرگ نمایی و برجسته ســازی مشــکلات اقتصادی و مســائل منطقه، 
می توانــد در جامعه ما ترس و هراس ایجاد کرده و مــردم را ناامید کند اما 
مردم ایران، امســال با حضور یکپارچه در راهپیمایی ۲۲ بهمن، حماســه ای 
بــزرگ را خلق خواهند کرد و ما امروز به نمایندگی از قوای ســه گانه در کنار 
هــم جمع شــده ایم تا خیال خام دشــمن را باطل کرده و امکان مشــارکت 
گســترده مردم را فراهم کنیم. حاجی بابایی افزود: البته نکته بســیار مهمی 
که باید به آن توجه داشــته باشیم، این اســت که ما رئیس مردم نیستیم که 
بــه مردم بگوییم به راهپیمایی بیایند، بلکه ما تنها تلاش می کنیم شــرایطی 
را فراهم کنیم که مــردم راحت تر در این اجتماع بزرگ که انقلابی و مردمی 
است، شرکت کنند و این حضور، پیام امیدوارکننده ای به تمامی مردم جامعه 
خواهد داد. در این نشســت، معاون اول قوه قضائیــه نیز با بیان آنکه باید با 
روش های جدید و به روز، امکان مشــارکت بیشــتر مردم را در این راهپیمایی 
بزرگ فراهــم کنیم، گفت: باید مــزاج مردم را مدنظر قرار دهیم و ســخنی 
نگوییم که از آن، اختلاف و تلخی حاصل شــود. در این جلسه ضیاء هاشمی، 
معاون اجتماعی معاون اول  رئیس جمهور نیز با بیان آنکه مردم ما علاوه بر 
تعلقــات مذهبی و انقلابی، درباره ۲۲ بهمن عِرق ملی دارند، گفت: باید پیام 
وفاق ملی را که مهم ترین شعار رئیس جمهور است، در چنین ایامی به مردم 

و به ویژه نخبگان جامعه منتقل کنیم.

دیگر خبری از دیپلماسی یک سویه نخواهد بود خبر

سیـاستسیـاست

حتی در شرایطی که هیئت های دیپلماتیک هم رسما به کشورهای دیگر سفر 
می کنند، هیچ وقت محتوا و جزئیات مذاکرات در اختیار رسانه ها و افکار عمومی 
قرار نمی گیــرد؛ فقط خبر مربوط به انجام ســفر مقامات و مذاکرات منتشــر 
می شود. پس اگر ما به مرحله مذاکرات جدی و رسمی ایران با غرب و مشخصا 
آمریکایی ها برسیم، قرار نیست که محتوای آن هم منتشر شود. به هر حال باید ما گام های 
اولیه را تا رســیدن به مرحله مذاکرات مســتقیم طی کنیم و در این جریان این مذاکرات با 
واسطه، قطعا هم ایران و هم آمریکا پیغام هایی را برای همدیگر رد و بدل می کنند. اما این 
رد و بدل کردن پیغام ها به معنای آن نیست که متن و محتوای آن منتشر شود. نهایتا کشوری 
مانند عمان یا ژاپن با ســفر مقامات خود به تهران یا واشنگتن، عنوان می کنند پیام هایی را 
بین دو طرف رد و بدل کرده اند، اما هیچ گاه جزئیات یا متن آن را منتشر نمی کنند. ضمن آنکه 
حتی اگر به مذاکرات مستقیم هم برسیم، لزومی ندارد متن و محتوای آن منتشر شود، مگر 
اینکه یک ســفر دیپلماتیک به امضای ســند یا توافق نامه منجر شود که جنبه محرمانگی 
نداشته باشد و انتشار متن آن هزینه ای در بر نداشته باشد. پس مذاکره مخفی، اینجا معنا 
ندارد؛ چون به هر حال مذاکره، سطحی از مخفی کاری و پنهان کاری را دارد و هیچ گاه قرار 

نیست اطلاعات کامل مذاکرات در اختیار رسانه ها و افکار عمومی قرار بگیرد.
  نکات شما درســت، ولی منظور از مذاکرات مخفی و دیپلماسی پنهان، مدلی شبیه به   �

«مذاکرات عمان» در ســال های پایانی دولت احمدی نژاد بود که پایه مذاکرات برجامی را 
در دولت اول حســن روحانی شکل داد که در تقابل با مدلی شبیه به مدل «هتل کوبورگ» 
است که هیئت های مذاکره کننده ایران و ۱+۵ در هتل مستقر بودند و هم زمان، تیم رسانه ای 

روبه روی هتل منتظر اعلام نتایج بودند.
اولا باید ببینیم که مذاکره دوجانبه بین ایران و آمریکا انجام می شــود یا مدل مذاکرات 
برجام که یک مذاکرات چندجانبه بین ایران با اعضای ۱+۵ بود در دســتور کار قرار خواهد 
گرفت. اگر مذاکرات به صورت دوجانبه پی گرفته شود، طبیعتا مدیریت آن برای دورماندن 
از هیاهوهای رســانه ای آسان تر اســت. پس اصل مذاکرات مخفی است و هر طرفی هم 
مواضــع خود را مطرح می کند. اما لازم به یادآوری مجدد اســت که فعلا تا رســیدن به 
مدلی مانند مذاکرات هتل کوبورگ که مذاکرت چندجانبه تلقی می شــود، فاصله بســیار 
زیادی داریم. باید ببینیم که مذاکرات با واســطه به کجا می رسد و آیا بستر برای مذاکرات 
مستقیم، چه با طرف آمریکایی و چه با طرف اروپایی در قالب مذاکرات چندجانبه فراهم 

خواهد شد یا خیر.
  حال به جایگاه ایران در معادلات پیش روی روســیه و آمریــکا پس از روی کار آمدن   �

دونالد ترامپ بپردازیم. در صورت پایان جنگ اوکراین، کرملین چه نگاهی به تهران دارد؟ 
آیا در بده بستان های ترامپ و پوتین، حق و حقوق ایران نادیده گرفته می شود؟

به باورم روسیه اکنون به این یقین رسیده است که دیگر ایران بنایی ندارد مانند گذشته 
یک سویه عمل کند؛ سیاستی که در سال های گذشته مورد سوءاستفاده روسیه قرار گرفت.

  پس باید این را پرســید ســفر هفدهم ژانویه پزشــکیان به مســکو با هدف امضای   �
موافقت نامه همکاری جامع راهبردی با روسیه، آن هم پیش از روی کار آمدن دونالد ترامپ 

در کاخ سفید، چه معنایی می دهد؟
انجام این سفر به روسیه توسط دکتر پزشکیان و امضای موافقت نامه همکاری جامع 
راهبردی با روســیه، آن هم پیــش از روی کار آمدن دونالد ترامــپ، نوعی اعتمادزایی در 
قبال مسکو ســت تا این اطمینان برای روســیه و پوتین حاصل شود که جمهوری اسلامی 
ایران در صورت تنش زدایی با غرب و آمریکا، مســکو را کنار نخواهد گذاشت و در عین حال 
با مذاکرات پیش رو، تهران بنا دارد یک «تنوع و موازنه» را در سیاســت خارجی خود پیاده 

کند و در این سیاست خارجی متوازن هم، وزن و جایگاه روسیه مانند دیگر کشورها 
کاملا مشخص است. ولی دیگر خبری از یک دیپلماسی یک سویه و وابستگی صرف 
به مســکو نخواهد بود. به نظر من این سیاســتی است که توسط دولت چهاردهم 

پی گرفته شده است.
  در یک گزاره بدبینانه، پوتین هم با این سیاســت تهــران موافق خواهد بود و   �

به دنبال کارشــکنی نیســت؟ چون زمانی که از «مذاکرات مخفی» یا «دیپلماسی 
پنهان» گفتم، به این دلیل بود که در صورت هرگونه مذاکره بین تهران و واشنگتن، 

احتمال سنگ اندازی روس ها وجود دارد.
پاســخ به این سؤال شــما بیش از آنکه به روسیه ارتباط داشته باشد، به عزم و 

اراده جدی در تهران معطوف است.
  به چه معنا؟  �

یعنی اگر روســیه و پوتین ببیند که ایران جدیت لازم و اراده برای تنش زدایی با 
غرب را دارد، ترجیح می دهد به ســمت کارشــکنی، سنگ اندازی و ایجاد اخلال در 

مسیر مذاکرات ایران و غرب نرود.
  چرا؟  �

چون مســکو می داند در صوت هر گونه اخلال و مانع تراشی در مسیر مذاکرات 
ایران و غرب، در نهایت متضرر اصلی خود روس ها هستند.

  روس ها چه ضرری خواهند کرد؟  �
در صورت کارشکنی روسیه، احتمالا تهران همان حد و وزنی را که برای مسکو 

در «سیاست خارجی متوازن» خود تعریف کرده بود، قائل نباشد.
  ولی جناب ایزدی، تا همین جای کار هم تهران اعتماد ســابق خود را به روسیه   �

دارد و حد ســابق را برای مسکو در سیاســت خارجی اش قائل است؟ چون برخی 
اذعان دارند با نقش آفرینی مســکو در معادلات سوریه در جریان سقوط حکومت 

اسد، دیگر ایران نگاه پیشین را به روسیه ندارد؟
بــه نظر من معادلات ســوریه کاملا متفاوت اســت، چون بشــار اســد از بدو 
به قدرت رســیدن و از همان سال ها قبل تحت حمایت کامل و جدی روس ها بود و 
این حمایت در جریان ناآرامی های جنگ های داخلی سوریه هم بیشتر شد، بنابراین 
طبیعی بود روســیه ای که طی تمام این ســال ها، جدی ترین حامی بشــار اسد به 
شــمار می رفت، به طریق اولی، جدی ترین نقش را هم برای دوره گذار و کنار رفتن 
حکومت اسد داشته باشد. پس موضوع اعتماد تهران به روسیه در معادلات سوریه 
نمی توانــد به موضوعات دیگر تعمیم پیدا کنــد. البته همان طورکه گفتم و دوباره 
تأکید می کنم روســیه هم باید اکنون سیاست خارجی جدید ایران را بپذیرد و با آن 
کنــار بیاید، چون بعد از روی کار آمدن دولــت چهاردهم تقریبا تهران به دنبال آن 
اســت که یک سیاست خارجی متوازن را با هدف برقراری روابط با همه کشورهای 
منطقه ای و فرامنطقه ای در دســتور کار قرار دهد و این توازن با غرب، شرق، آفریقا، 
آمریــکای لاتین، اقیانوســیه و خلاصه همه مناطق صورت خواهد گرفت. اساســا 
موقعیت ایران به گونه ای اســت که باید تهران چنین سیاست متوازنی را در دستور 

کار قرار دهد.
  اظهارنظر چند روز اخیر برخی مقامات کشوری و لشکری درباره نقش روسیه در   �

تحولات سوریه به یک فضای انتقاد شدید از روسیه در آستانه سفر پزشکیان به مسکو 
دامن زده است. تحلیل شما در این باره چیست؟

ما در تحلیل تحولات حوزه دیپلماســی و سیاســت خارجی نباید دنبال برخی 
واکنش های مقطعی و احساسی باشیم. در شرایط حساس کنونی کشور، یک نگاه 

واقع گرایانه مبتنی بر مصالح و امنیت ملی بیش از هر چیز دیگری ضرورت دارد.
  و این به معنای توجیه سیاست روسیه نیست؟  �

خیر، چون همان طورکه در پاســخ به سؤال قبلی گفتم، نقش و جایگاه و نفوذ 
روســیه در معادلات ســوریه و حمایت از بشار اســد کاملا مشخص است و همه 
می دانســتند که پوتین چه نقش آفرینی ای در ســوریه داشــته و دارد. واقع امر این 
اســت که در یک نگاه آسیب شناســانه، هم ایران و هم روسیه در معادلات سوریه 
اشتباهاتی داشتند. حداقل اینکه دو طرف از اقدامات هم آگاه نبودند یا دو طرف به 
روند تحولاتی که در سوریه روی داد و به سقوط حکومت اسد منجر شد، آن طورکه 
باید اشــراف نداشــتند، بنابراین نمی توان آن را یک نقص در روابط تهران و مسکو 
دانســت؛ مگر آنکه ثابت شود روسیه در تمام این سال ها به دنبال دور زدن ایران در 

سوریه بوده و برخلاف توافقات دوجانبه عمل کرده است.

  یعنی روسیه و پوتین این گونه عمل نکرده است؟  �
فعلا ســقوط اسد برای روســیه هم تبعات مخرب خود را به دنبال داشته است. ولی 
در کل من نمی توانم در این زمینه اظهارنظر قاطعی داشــته باشــم، چون هنوز اطلاعات 
موثقی در دسترس نیست و در شرایط کنونی هم چندان به صلاح نیست که بخواهیم روی

 این دست موضع گیری های برخی مقامات کشوری و لشکری مانور بدهیم.
چون موضوعات و مســائل مهم تری در روابط ایران و روسیه وجود دارد که باید به آن 
پرداخت. پرونده سوریه برای ما بسته شد، یعنی تحولات سوریه، چه با اهداف ما همسویی 
داشــته یا نداشته، به پایان رســید و حکومت اسد سقوط کرد و هر اتفاقی قرار بوده بیفتد، 
روی داده است، بنابراین این گله کردن ها از عملکرد روسیه دردی دوا نمی کند. باید نگاه مان 
رو به جلو باشد. ضمن آنکه روســیه هم در برابر این انتقادات داخلی ایران، مدعی است 
ما به تهران در طول ســال های جنگ داخلی ســوریه کمک کرده ایم، بنابراین این دســت 
مواضع مقامات کشوری و لشــکری موضوعی چندان راهبردی نیست که بخواهد اکنون 
محل بحث و گفت وگوی دو رئیس جمهور ایران و روسیه باشد. بله، می توان مسائل را در 

سطح کارشناسی دو طرف بررسی کرد.
  به بخشــی از مصاحبه قبلی با «شــرق» بازگردیم که پیش از سفر مسعود پزشکیان به   �

کازان بود. آن زمان، زمزمه احتمال امضای موافقت نامه جامع ایران و روســیه مطرح شد. 
شما در توصیه ای به ریاست جمهوری و دستگاه سیاســت خارجی، تأکید داشتید که نباید 
امضای این موافقت نامه در شــهری مانند کازان انجام شــود و بایــد برای پیگیری چنین 
توافقی، تهران یا مسکو را به عنوان پایتخت دو کشور انتخاب کرد. ضمن آنکه پیشنهاد کرده 
بودید دولت پزشکیان برای اولین بار، ولادیمیر پوتین را با هدف مناسبات دوجانبه ایران و 
روسیه به تهران بکشاند. چون تا به اکنون رئیس جمهور روسیه برای مناسبات دوجانبه وارد 
تهران نشده است. در آستانه سفر پزشکیان به روسیه و امضای موافقت نامه، کماکان مُصر 

هستید پوتین را به تهران بیاوریم؟
خوشــبختانه با بخشی از آن پیشــنهاد من که در همین روزنامه «شرق» مطرح کردم، 
موافقت شــد و در جریان سفر آقای پزشکیان به کازان، موافقت نامه جامع ایران و روسیه 
امضا نشد. چون وزن و جایگاه این موافقت نامه اقتضا می کند که پایتخت یکی از دو کشور 
ایران و روســیه برای این کار انتخاب شود و این قســمت از پیشنهاد من عملیاتی شد. اما 
قسمت دوم پیشنهادم مبنی بر اینکه دولت دکتر پزشکیان، پوتین را برای مناسبات دوجانبه 
و امضای موافقت نامه جامع به تهران بکشــاند، شاید در شرایط کنونی نزدیک به واقعیت 

نباشد.
چون سفر پوتین یک پروسه دیپلماتیک و امنیتی طولانی مدتی را طلب می کند. ضمن 
اینکه شاید مقامات داخلی هم به این نتیجه رسیده باشند که پافشاری برای سفر پوتین به 
ایران در شــرایط کنونی چندان به نفع کشور نباشد، بنابراین من به این بخش دوم پیشنهاد 
قبلی خودم دال بر سفر پوتین به تهران برای پیگیری مناسبات دوجانبه و مشخصا امضای 
توافق نامه جامع ایراد نمی گیرم و در مقابل اینکه آقای پزشــکیان به عنوان رئیس جمهور 
جدید جمهوری اســلامی ایران و با هدف پیگیری مناسبات دوجانبه به مسکو سفر کند و 
با همتای روس خود دیداری داشــته باشد را کاملا طبیعی و قابل دفاع می دانم. اما اینکه 
شــش ماه دیگر یا یک سال دیگر دوباره این سفر از سوی دکتر پزشکیان انجام شود، بدون 
آنکه پوتین سفر متقابلی برای پیگیری مناسبات دوجانبه به تهران داشته باشد، دیگر قابل 
دفاع و توجیه پذیر نیســت. من امیدوارم حداقــل در دولت چهاردهم دیگر این اتفاق روی 
ندهد که مرتب رؤسای جمهور ایران به روسیه سفر کنند و خبری از سفر متقابل پوتین به 
ایران نباشــد. پس از سفر دکتر پزشکیان به روســیه باید دیگر سفری انجام نشود تا زمانی 
که پوتین به تهران بیاید. وقتی دو کشور، موافقت نامه جامع همکاری های ۲۰ ساله را امضا 
می کنند، اصلا برازنده و قابل دفاع نیست که رئیس جمهور یکی از دو کشور هیچ گاه برای 
مناسبات دوجانبه، سفر متقابلی انجام نداده است. پس باید به شکل عملی این سیاست 
خارجی متوازن اجرائی شود تا روسیه هم به این باور و یقین برسد که تهران به شکل عملی 
دیگر به دنبال سیاســت یک ســویه در قبال روسیه نیســت و همان حد و وزنی را که برای 

روسیه قائل است، می تواند برای آمریکا و اروپایی ها و دیگر کشورها و مناطق قائل باشد.
  امضای موافقت نامه جامع راهبردی ایران و روسیه در تضاد با تحلیل شما قرار ندارد.   �

چون در این صورت نگاه یک سویه و صرف ایران به مسکو پررنگ تر خواهد شد؟ ضمن اینکه 
اگرچه از اوایل ســال جاری شمســی تقریبا کار روی توافق نامه تمام شده بود و قرار بود با 
سفر رئیسی به روسیه، سند آن امضا شــود، اما به دلیل درگذشت رئیس جمهور، برگزاری 
انتخابات زودهنگام ریاست جمهوری در ایران و نگرانی مسکو از روی کار آمدن یک دولت 
اصلاح طلب که به دنبال نزدیکی با غرب است، امضای موافقت نامه جامع تاکنون به تأخیر 

افتاده است. اساسا این تعلل از طرف تهران است یا مسکو؟
ســؤال شما دو بخش داشت؛ اولا مهم نیست که تعلل از طرف تهران است یا مسکو. 
چــون هر دو طرف به دلایل مختلف تاکنون ایــن توافق نامه را امضا نکرده اند. با این حال 
تأخیر و تعلل بیش از حد هم به نفع هیچ کدام نیست. ضمن اینکه در پاسخ به بخش دوم 
ســؤال شما باید گفت که اجرائی شدن سیاست متوازن و برداشتن گام هایی برای مذاکره با 
غــرب و تنش زدایی با آمریکا، لزوما به معنای آن نیســت که ما از ظرفیت ها و زمینه های 
خود در روابط با کشورهایی مانند روسیه غفلت کنیم و موافقت نامه جامع را امضا نکنیم. 
این ســندی بوده است که سال ها پیش امضا شــده و اکنون هم با تغییری در بندهای آن، 
قرار اســت دوباره امضا شود، بنابراین تأخیر آن، چه از جانب روسیه و چه از جانب تهران، 
چندان به سود دو طرف نیست، چون ممکن است نوعی ذهنیت منفی را برای همه ایجاد 
کند و این ســؤال پیش بیاید که چه اتفاق یا اتفاقاتی باعث شــده است که امضای مجدد 
موافقت نامه جامع ایران و روســیه به تأخیر بیفتد؟ آیا کارشــکنی از طــرف ایران بوده یا 
روسیه؟ آیا مخالفتی صورت گرفته؟ آیا تهران و مسکو به توافق نرسیده اند؟ و هزار سؤال 
دیگر. اتفاقا اکنون که آقای پزشــکیان در آستانه روی کار آمدن دونالد ترامپ قرار است به 
روسیه سفر کند، بهترین فرصت است که این موافقت نامه جامع همکاری ها با طرف روس 
امضا شود تا ضمن استفاده از ظرفیت های مناسبات با مسکو و همچنین اعتمادزایی برای 

روسیه، بتوان با دست پرتری در مقابل دولت ترامپ مذاکرات را پیش برد.
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